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 علاقـه بـه پزشـکی از چـه زمانـی و چگونـه در شـما 
شـکل گرفت؟

علاقه به پزشکی از بچگی و از زمانی که برای معالجات به دکتر می رفتم، 
همیشه در ذهنم بود و فکر می کردم که می تواند شغل مؤثری باشد.

 خانـواده چقـدر در مسـیری کـه طـی کردیـد، نقـش 
داشـته اسـت؟

خیلی زیاد. مادر و پدرم همیشــه مشــوق من بودنــد و زمینه را فراهم 
می کردند. به خصوص مادرم همواره شرایط را برای تحصیل و هدف گذاری 

ما آماده می کرد. 
 

 با توجــه به اینکه در دوران کودکی زلزلة طبس را تجربه 
کرده اید، این حادثه چه تأثیری روی نگاه شما به زندگی و آینده 

داشته است؟
شــب زلزله من تا صبح در مراقبت از مادر و خواهرم فعال بودم، چون در 
زمان حادثه من ســالم تر بودم. از آن زمان حس انسان دوســتی و کمک 
به دیگران در ذهن من بیشــتر شکل گرفت و این احساس را با خودم از 
کودکــی دارم. این حادثه خیلی در تقویت حس کمک به دیگران در من 
تأثیر داشــت. یک طورهایی در آن زمان فکــر می کردم، بعد از خدا من 
منجی مادر و خواهرم هســتم. بعدها در حرفة پزشکی سعی کردم آن را 

عملی کنم.
 

 دوران تحصیلي كه داشتید چقدر در آیندة کاری و زندگی 
شما مؤثر بود؟

دوران تحصیل من در منطقة محروم سپری شد و آن زمان امکانات زیادی 

نداشتیم. الان هم بچه هایی که در منطقة کویری تحصیل می کنند، از 
جــان و دل مایه می گذارند و با انگیزة خود و زحمات خانواده، این کار را 
به ســرانجام می رسانند. در زمان ما هم همین طور بود. حتی در آن زمان 
فضاهای مجازی و ارتباطات کمتر بود و ما از فضای آموزشــی مرکز دور 
بودیم. شــاید محرومیت انگیزه ای بود برای اینکه این کمبودها را جبران 

کنیم و بتوانیم با مسائل علمی روز دنیا هماهنگ شویم. 

 برای دخترخانم هایی که می خواهنــد نقش پررنگی در 
جامعه داشته باشند، چه توصیه ای دارید؟

هم برای دخترخانم ها و هم برای همة انسان ها توصیه اي دارم، چرا که هر 
انسانی رسالتی دارد. وظیفة همة  ما این است که تمام تلاش خود را بکنیم. 
چون تا تلاش نکنیم و رسالت خود را به جای نیاوریم، حق نداریم دنیا را 
تــرک کنیم. با یک برنامه ریزی دقیق و عالی از ابتدای کودکی، به کمک 
خانواده ها و آموزش و پرورش، و نیز با انگیزة فردی، باید این زیرساخت ها 
فراهم شوند. رسالت الهی می تواند برای هر کسی متفاوت باشد؛ از درمان 
گرفتــه تا هر کاری دیگری. باید تلاش، پشــتکار و هدف گذاری صحیح 

صورت بگیرد.
 

 نســل جوانی که می خواهد رشــتة پزشکی بخواند، چه 
مقدماتی را باید فراهم کند؟

رشــتة پزشکی یک عشق اســت و تا زمانی که عشق در مسیر طبابت و 
درمــان در فرد نباشــد، ورود به آن، هم خــودش را اذیت می کند و هم 
می تواند موقعیت فرد دیگری را بگیرد. اگر فرد واقعاً فکر می کند که با این 
کار به رضایتمندی درونی خود می رسد، از همان دوران ابتدایی باید مرتب 
برنامه ریزی داشته باشــد. چرا که موفقیت در این رشته، زیرساخت های 
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علمــی قوی می خواهد. بنابراین اول عشــق و علاقه، دوم  هدف گذاری 
صحیح، و سوم  تلاش و پشتکار لازم است. 

 اگر پزشک نمی شدید، چه کاری را انتخاب می کردید؟
البته در هر کاری که قسمتم باشد، سعی می کنم بهترین نیروی آن کار 
باشم. عشق من پزشــکی بود و وارد آن شدم، ولی اگر زمانی این امکان 

نبود، سعی می کنم در هر کاری که بر سر راهم است، بهترین باشم. 

 چقدر از اهدافی که در ذهنتان بوده، محقق شده است؟
فکر می کنم 9۰ درصد آن محقق شــده است و امیدوارم 1۰ درصد دیگر 
را نیز محقق کنم. خدا را شــاکرم فراتر از آنچه که فکر می کردم محقق 

شده است.

ــن  ــد و همچنی ــه ای داری ــه برنام ــان چ ــرای آینده ت  ب
ــت؟ ــان چیس ــن رؤیایت مهم تری

مهم ترین رؤیایم این است که جایزة پزشکی نوبل و صلح را بگیرم و بتوانم 
در سطح بین المللی قدمی بردارم. 

 مدرسه ها چه نقشی می توانند در آیندة دانش آموزان داشته 
باشند و باید چه نکاتی را در پرورش دانش آموزان رعایت کنند؟

مدرسه باید به بچه ها راه پیداکردن رسالت، هدف ها، آرزوها و استعدادهایی 
را که خداوند در وجودشــان قرار داده است، آموزش دهد. چرا که افراد با 
یکدیگر متفاوت اند و نمی توان الگوی یکسان و یکنواخت را برای همه به 
کار برد. همان طور که انســان ها از لحاظ ظاهر متفاوت هستند، از لحاظ 
ذهنی، روحی، عاطفــی و توانمندی ها نیز متفاوت اند. باید از ابتدا کمک 
کرد تا هر کســی در راستای استعدادهای خود گام بردارد، تا هم خودش 

احساس رضایتمندی داشته باشد و هم جامعه از وجود او سود ببرد.
 

 آیا در زندگی شخصی و حرفه ای خود الگو داشته اید و به 
نظرتان الگو داشتن مهم است؟

بله خیلی مهم است. مسیر را سبک تر و راحت تر می کند و سردرگمی ها را 
در زمان چالش ها آسان تر می سازد. زیرا بزرگان مسیری را طی کرده اند تا 

به بزرگی رسیده اند و می توان از آن ها الگو گرفت.

 الگوهای دانش آموزان چه خصوصیاتی باید داشته باشند؟
کاری کــه من می کنم این اســت که داســتان زندگی 
پیشکســوتان و تاریخ را می خوانم. مثلًا می خواهم بدانم 
در رشتة پزشکی، از ابوعلی سینا گرفته تا پزشکان قبل 
و بعد از او، چگونه در زندگی معنوی، روحی، جســمی، 
خانوادگــی، علمی و شــغلی خود پیــش رفته اند، چه 
مســیری را طی کرده اند و چگونه در زندگی به تعادل 
رسیده اند. سعی می کنم زندگی پیشکسوتان را بخوانم 
و از آن هــا الگو بگیریم و خودم بر اســاس اســتعداد و 

علاقه هایم و آموزه های آن ها زندگی را پیش ببرم. 

 اوقات فراغت خود را چگونه می گذرانید؟

کتاب های تاریخی، روان شناســی، عرفانی و ادبی می خوانم، و برای حفظ 
ســلامتی هم کمی ورزش می کنم.  بیشتر اوقات فراغتم در کنار خانواده 

سپری می شود. 

 به عنوان یک مخترع زن دارای جایزه جهانی هســتید. 
دیدگاه های جهانی به برنده شدن یک زن مسلمان چطور بود؟

تصور این موضوع که یک خانم از یک کشــور مسلمان برنده شود، برای 
دیگران هم تحســین برانگیز و هم تعجب برانگیز است. این افتخاری بود 
برای من که برای کشــورم، برای جوانــان و برای دنیا حرفی برای گفتن 
داشته باشیم. خواستن توانستن است، فرقی نمی کند در چه شرایط و با 

چه امکانات و محدودیت هایی  باشید. 

 شما الگوی نسل جوان، به خصوص دخترخانم ها هستید. 
چه توصیه ای برای آن ها دارید؟

چیــزی که در نســل جدید حس می کنم، ســردرگمی برای هدف یابی 
است. شاید حق دارند، چرا که شرایط محیطی و تغییرات سریع اجتماع 
و جامعــه، چه در ایران و چه در دنیا، باعث ســردرگمی برای پیدا  کردن 
اهدافشــان می شود. برای پیدا کردن مســیر مناسب باید مطالعه کنند. 
یعنی باید دربارة محیط اطرافشان مطالعه کنند، زندگی نامه افراد موفق را 
بخوانند و ببینید چه چیزی با ســاختار ذهنی آن ها متناسب است. نباید 
عمر کوتاهی را که در اختیارشان قرار دارد، از دست  بدهند. از حرف هاي 
الگوها اســتفاده کنند. فرصتی برای آزمون و خطای بسیار نیست. برنده 
کســی اســت که از آزمون و خطاهای دیگران بهره ببرد و مسیر را برای 

خودش کوتاه کند. 

 پروژة جدیدی در دست ندارید؟
کارهای پژوهشــی بین المللی زیادی با »ســازمان بهداشت جهانی« و 
انجمن های کشــورهای دیگر در قاره های آســیا، اروپا و آمریکا دارم. از 
صبح تا شــب با گروه های دانشــجویی داخل و خارج از کشــور درگیر 
کارهای پژوهشــی هستم. می کوشــم ردپایی از خودم در دنیا 
بگذارم و به رضایتمندی برســم. می کوشــم از نعمت 
عمــری که خــدا به من داده اســت، هدیــه ای برای 

نسل های آینده به جا بگذارم. 

 در پایان اگر نکته ای هست، بفرمایید.
توصیــه ام به جوانان این اســت که سرگذشــت افراد 
پیشکســوت را حتماً مطالعه کنند، چون انگیزه شــان  
بیشتر می شود. نگذارند لحظه ها از دست برود. وقتی در 
مسیر موفقیت می افتید، می گویید کاش زودتر این کار 

را کرده بودم. 
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